

Episode 56Fi June 20, 2023. A French Court required the state to compensate families of victims of pollution (excerpt English translation followed by text excerpt in French).

June 16, 2023: a Facebook excerpt poster commented,

A stunning new victory:

"In decisions handed down on Friday June 16, the administrative court of Paris condemned the State to compensate families victims of pollution, learned Le Monde . A first. In this case, the State was ordered to pay 3,000 euros and 2,000 euros to the parents of two children who suffered from bronchiolitis and otitis repeatedly during their first years spent in the Paris region. The administrative judge considered that "part of the symptoms" from which they suffered were "caused by the exceeding of the pollution thresholds resulting from the fault of the State" , namely its inability to enforce health standards."

Planet

Pollution

June

France

[https://www.lemonde.fr/planete/article/2023/06/19/l-etat-condamne-pour-la-premiere-fois-a-indemniser-des-victimes-de-la-pollution-de-l-air\\_6178326\\_3244.html?fbclid=](https://www.lemonde.fr/planete/article/2023/06/19/l-etat-condamne-pour-la-premiere-fois-a-indemniser-des-victimes-de-la-pollution-de-l-air_6178326_3244.html?fbclid=)

The State ordered for the first time to compensate victims of air pollution

The administrative court of Paris ordered the State to pay 3,000 euros and 2,000 euros to the parents of two children who suffered from bronchiolitis and repeated ear infections in connection with pollution peaks in the Paris region.

By Stephane Mandard

Posted yesterday at 5:58 p.m., modified at 2:56 a.m.

Reading time 3 min. Read in French

Add to your selections

Article reserved for subscribers

The Parisian sky seen from the AirParif Generali control balloon, January 23, 2017.

The Parisian sky seen from the AirParif Generali control balloon, January 23, 2017. PHILIPPE WOJAZER / REUTERS

These are two judgments that should interest the thousands of parents whose children suffer from asthma, bronchiolitis or even ear infections with each peak in air pollution.

In decisions handed down on Friday June 16, the administrative court of Paris condemned the State to compensate families victims of pollution, learned Le Monde. A first. In this case, the State was ordered to pay 3,000 euros and 2,000 euros to the parents of two children who suffered from bronchiolitis and otitis repeatedly during their first years spent in the Paris region. The administrative judge considered that "part of the symptoms" from which they suffered were "caused by the exceeding of the pollution thresholds resulting from the fault of the State", namely its inability to enforce health standards.

"This is the first time in France, and probably in Europe, that justice recognizes damage in connection with a failure of the State to guarantee healthy air and that it asks for its compensation", comment Hermine Baron and François Lafforgue, the family lawyers, who wish to remain anonymous. Until now, the responsibility of the State had certainly been engaged in similar cases, in particular in that of the very polluted valley of the Arve (Haute-Savoie), but the causal link between the fault of the State and the plaintiffs' illnesses had never been established.

Read also: Article reserved for our subscribers In the Arve valley, in Haute-Savoie, "impossible to consider transport as in Paris or Annecy"

In a first decision handed down in February 2022, the Paris administrative court had ruled that the State had committed a fault likely to incur liability by not taking appropriate measures to end the periods of exceedances of the limit values of

concentrations of pollutants in Ile-de-France: fine particles, ozone and in particular nitrogen dioxide emitted by road traffic. He then ordered an expert report to establish the link between these excesses and the health of the victims. According to scientific studies, 30% to 50% of severe bronchiolitis and 30% of ear infections are attributable to pollution. 16 juin 2023 Une nouvelle victoire époustouflante : « Dans des décisions rendues vendredi 16 juin, le tribunal administratif de Paris a condamné l'État à indemniser les familles victimes de la pollution, apprend Le Monde. Une première. Dans cette affaire, l'État a été condamné à verser 3 000 euros et 2 000 euros aux parents de deux enfants ayant souffert de bronchiolites et d'otites à répétition au cours de leurs premières années passées en région parisienne. Le juge administratif a estimé qu'"une partie des symptômes" dont ils souffraient étaient "causés par le dépassement des seuils de pollution résultant de la faute de l'État », à savoir son incapacité à faire respecter les normes sanitaires.

Planète  
Pollutions

L'Etat condamné pour la première fois à indemniser des victimes de la pollution de l'air

Le tribunal administratif de Paris a condamné l'Etat à verser 3 000 euros et 2 000 euros aux parents de deux enfants ayant souffert de bronchiolites et d'otites à répétition en lien avec des pics de pollution en région parisienne.

Par Stéphane Mandard  
Publié hier à 17h58, modifié à 02h56

Temps de Lecture 3 min. Read in English

[Ajouter à vos sélections](#)

Article réservé aux abonnés

Le ciel parisien vu depuis le ballon de contrôle AirParif Generali, le 23 janvier 2017.

Le ciel parisien vu depuis le ballon de contrôle AirParif Generali, le 23 janvier 2017. PHILIPPE WOJAZER / REUTERS

Ce sont deux jugements qui devraient intéresser les milliers de parents dont les enfants souffrent d'asthme, de bronchiolite ou encore d'otites à chaque pic de pollution de l'air.

Dans des décisions rendues vendredi 16 juin, le tribunal administratif de Paris a condamné l'Etat à indemniser des familles victimes de la pollution, a appris Le Monde. Une première. En l'espèce, l'Etat a été condamné à verser 3 000 euros et 2 000 euros aux parents de deux enfants ayant souffert de bronchiolites et d'otites à répétition au cours de leurs premières années passées en région parisienne. Le juge administratif a estimé qu'« une partie des symptômes » dont ils ont souffert a été « causée par le dépassement des seuils de pollution résultant de la faute de l'Etat », à savoir son incapacité à faire respecter les normes sanitaires.

« C'est la première fois en France, et sans doute en Europe, que la justice reconnaît un préjudice en lien avec une carence de l'Etat à garantir un air sain et qu'elle demande sa réparation », commentent Hermine Baron et François Lafforgue, les avocats des familles, qui souhaitent garder l'anonymat. Jusqu'ici, la responsabilité de l'Etat avait certes été engagée dans des dossiers similaires, notamment dans celui de la très polluée vallée de l'Arve (Haute-Savoie), mais le lien de causalité entre la faute de l'Etat et les maladies des plaignants n'avait jamais été établi.

Lire aussi : Article réservé à nos abonnés Dans la vallée de l'Arve, en Haute-Savoie, « impossible d'envisager les transports comme à Paris ou à Annecy »

Dans une première décision rendue en février 2022, le tribunal administratif de Paris avait jugé que l'Etat avait commis une faute susceptible d'engager sa responsabilité en ne prenant pas les mesures adaptées pour mettre fin aux périodes de dépassements des valeurs limites de concentrations de polluants en Ile-de-France : particules fines, ozone et en particulier le dioxyde d'azote émis par le trafic routier. Il avait alors ordonné une expertise afin d'établir le lien entre ces dépassements et la santé des victimes. Selon les études scientifiques, 30 % à 50 % des bronchiolites sévères et 30 % des otites sont attribuables à la pollution.

Residents Against Wood Smoke Emission Particulates, see <https://RAWSEPresidents.wordpress.com> and click on the nearest right icon for the latest month, June 2023, of PDFs of articles with U R L's to search on. To the right of that, Games such as 1)Bingo for RAWSEP, 2)Crosswords for RAWSEP, 3)EndWoodSmokeJeopardy. 4)EndWoodSmokeMonopoly Games, 5) a RAWSEP Flyer, 6)the Un-Twist-it Game, and 7)"Vending Machines for PM2.5 monitors", and icon links to 30 minute Youtube videos and Spotify podcasts as well as podcasts on Amazon Music Prime (free for Prime subscribers), podcasts.google.com, Cast Box, and Pocket Cast (Pocket Cast is only free on the phone App. Pocket Cast works on Apple phones) and, below those icons, icon links to monthly PDFs of articles with URL's to search on, from May 2023 to May 2022.

Residents Against Wood Smoke Emission Particulates, voir <https://RAWSEPresidents.wordpress.com> et cliquez sur l'icône de droite la plus proche pour le dernier mois, juin 2023, des PDF d'articles avec U R L à rechercher. À droite de cela, des jeux tels que 1) Bingo pour RAWSEP, 2) Mots croisés pour RAWSEP, 3) EndWoodSmokeJeopardy. 4) EndWoodSmokeMonopoly Games, 5) un dépliant RAWSEP, 6) le jeu Un-Twist-it et 7) "Distributeurs automatiques pour moniteurs PM2,5", et des liens d'icônes vers des vidéos Youtube de 30 minutes et des podcasts Spotify ainsi que des podcasts sur Amazon Music Prime (gratuit pour les abonnés Prime), podcasts.google.com, Cast Box et Pocket Cast (Pocket Cast est gratuit uniquement sur l'application pour téléphone. Pocket Cast fonctionne sur les téléphones Apple) et, sous ces icônes, des liens d'icône vers des PDF d'articles avec URL de recherche, de mai 2023 à mai 2022.

